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iz društev; 
Vaui ia: 

= DRUŠTVO UČITELJIC V LJUBLJA* 
NI bo zborovalo v četrtek dne 9. aprila 1931. 
ob Vi 10. uri v I. mestni dekliški osnovni šoli 
v Ljubljani (šentjakobska šola). Na dnev« 
nem redu je tudi predavanje tov. J. Čučko, 
ve: »O vzgoji ženske mladine v šolski dobi«. 
Vabimo vse tovarišice, tudi one, ki še niso v 
našem krogu in nas deloma boječe, deloma 
tuje gledajo od strani. Prepričana sem, da se 
bodo počutile domače >■—samo — naj le pri« 
deje> malo bliže. — Tajnica. 

= SRESKO UČITELJSKO DRUŠTVO 
UJU — LJUBLJANA OKOLICA — vzhodni 
del, bo zborovalo v soboto dne 18. aprila t. 1. 
ob Vi 10. uri v osnovni šoli v Mostah s slede« 
čim dnevnim redom: 1. Situacijsko poročilo 
po tov. predsedniku. 2. Referat tovarišice A. 
Tomšičeve: O delovni šoli. 3. M. Zor: Teh« 
nična prizrava za letovanje na Rabu. 4. Slu« 
čajnosti. — Dolžnike opozarjamo, naj takoj 
poravnajo zaostalo članarino; blagajna je po« 
polnoma prazna, ker poverjeništvu je treba 
redno mesečno odšteti za liste in drugo. Kdor 
ne pozna discipline, se mu ne more več pri« 
zanosti; ustaviti bo treba liste. — Odbor. 

Poročila: 
+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA SVE* 

TOLENARTSKI OKRAJ je zborovalo v so
boto dne 21. februarja 1931. pri Sv. Lenartu 
v Slov. goricah. 

Udeležba je bila povoljna, kajti kljub 
zasneženim potem in kljub ustavljenemu av« 
tobusnemu prometu, se je zbralo od 55 včla* 
njenih 24; t. j . 43 %. 

I. Uvodoma je pozdravil predsednik tov. 
Golež vse navzoče člane, imenoma novo 
vstopivšo tov. Vido Jegličevo ter z veseljem 
ugotovil, da je sedaj vse učiteljstvo okraja 
včlanjeno v našem društvu.'V toplih besedah 
se je nato spomnil pokojnega častnega člana, 
dolgoletnega blagajnika in odbornika učitelja 
veterana Jakoba Kovačiča, katerega smo 18. 
januarja t. 1. spremili na njegovi zadnji poti. 
Zahvalil se je vsem, ki so v tako velikem 
številu prišli od blizu in daleč, da so izkazali 
pokojniku zadnjo čast. Izvršili niso s tem 
samo čin pietete, ampak doprinesli dokaz to« 
varištva. 

Ko je šei čestital tov. Šobarjevi iz Sv. Ru* 
perta k njeni poroki je prešel na dnevni red. 

»Velika razočaranja je doživel v zadnjem 
času naš stan. V času, ko smo bili sredi naj* 
intenzivnejšega dela v šoli in izven šole na 
prosvetnem, gospodarskem in socialnem po* 
lju, ko smo pričakovali uresničenje obljub po 
izboljšanju našega gmotnega položaja, so lop* 
nili po nas z najkrivičnejšo obsodbo, ki se je 
izrekla kdajkoli nad našim stanom, češ, »ela 
so pridni učitelji redke izjeme«. Besede so 
hile izrečene, objavljene v desettisočih izvo* 
dih listov in nobeno zavijanje, da se govor« 
pik ni morda pravilno izrazil, jih ne spravijo 
s sveta, kajti ugled našega stanu je v očeh 
preprostega ljudstva, ki vidi v naš samo ti* 
ste, katerim mora stanarino in kurivo plačati, 
zelo trpel in treba bo dosti časa, preden si 
bomo izgubljeni ugled zopet pridobili. 

Toda mi učitelji, ki smo vajeni trpljenja 
in preziranja, bomo tudi to preboleli. Treba 
je, da kljub tem izivanjem in kljub temu, 
kar še morda pride nad nas, ohranimo mirno 



kri. Po začrtani poti, brez ozira na levo in 
desno, na razne Steblovnike itd. hodimo na* 
prej, delajmo na povzdigi prosvete med na* 
šim narodom, a pri tem tudi ne pozabimc 
nase. Trdno se oklenimo svoje stanovske or* 
ganizacije, udejstvujmo |Se v njej aktivno z 
besedo, s peresom in z dejanjem. — Zaupaj* 
mo svojim voditeljem, katere smo si izbrali 
kajti oni so s 'svojim delom dokazali, da se 
si to zaupanje zaslužili. 

Z zadoščenjem lahko ugotovimo, da v 
boju za našo stanovsko čast nismo osamljeni 
Svojo solidarnost so nam izrekli Društvc 
meščanskošolskih učiteljev, Centralni odboi 
UJU v Beogradu, Zveza državnih nameščen; 
cev itd. Hvaia jim! — Zlasti pa nam je v ve« 
liko zadoščenje dopis člana banskega sveta 
župnika Franca Faflika. kateremu se zahva* 
ljujemo za njegove moške, a iz srca Izhaja* 
joče besede. 

Učiteljstvo samo je bilo prisiljeno odgo* 
voriti na neutemeljene napade. In to je tudi 
storilo. 

Na seji širjega sosveta v Ljubljani dne 
1. februarja t. 1. se je «estavila spomenica, ki 
se je izročila kr. banski upravi po deputaciji 
centralni vladi potom izvršnega odbora UJU 
in dnevnikom v objavo. i 

V nadaljnjem je podal predsednik izčrp* 
no poročilo o delu na spomenici. Članstvo je 
soglasno odobravalo nastop vodstva naše or* 
ganizacije ter se popolnoma solidarizira s 
spomenico. 

II. Nato je prečital razne došle dopise 
poverjeništva UJU Ljubljana. 

V zadevi Dačkega doma v Beogradu se 
je sklenilo, da se izplača iz društvene blagaj* 
ne po 5 Din za člana po stanju s koncem šol* 
skega leta 1929./30. 

Glede izhajanja »Prosvete« namesto 
4. številke »Učiteljskega Tovariša« v mesecu, 
se je postavilo društvo odločno na stališče, 
naj izhaja »Učiteljski Tovariš« tako dolgo 
redno tedensko, dokler se nanvnaš materialni 
položaj ne izboljša in šele potem se naj iz* 
daja »Prosveta« v povečanem obsegu name* 
sto ene številke »Učiteljskega Tovariša«. 

Z ozirom na dopis glede prosvetnega de* 
la v okraju sta se določila kot stalna refe* 
renta prosvetnega dela tov. Jakob Stuhec, šol* 
ski upravitelj pri Sv. Ani, in tov. Vida Jegli* 
čeva, učiteljica pri Sv. Rupertu. 

III. Sledilo je zatem obširno poročilo o 
seji širjega sosveta v Ljubljani z dne 1. febru* 
arja t. 1. Pri tem poročilu se je bavil tovariš 
predsednik zlasti z Učiteljsko gospodarsko 
poslovalnico in s pevskim zborom UJU. — 
Glede prve je priporočal, naj se je tovariši v 
čim izdatnejšem številu poslužujejo. Glede 
zadnjega pa se je sklenilo, da naj postane 
pevski zbor odsek poverjeništva, pod pogo* 
jem, da se dosedanji mesečni prispevek 1 Din 
ne zviša. 

Glede Mladinske Matice in »Našega ro* 
da« je članstvo z ogorčenjem vzelo na zna* 
nje, da je v Dravski banovini še 181 šol brez 
naročnikov. 

Poročilo o seji širjega sosveta je bilo z 
odobravanjem sprejeto. 

IV. Zapisnik prejšnjega zborovanja se je 
vzel na znanje. 

V. Tov. blagajink je podal kratko blagaj* 
niško poročilo ter pohvalno ugotovil, da član* 
stvo skoraj brezizjemno izpolnjuje svoje ob* 
veznosti napram organizaciji. 

VI. Poročilo o izvenšolskem delu je od* 
padlo, ker je bil poročevalec odsoten. Ravno 
tako je moralo odpasti nadaljevanje preda* 
vanja g. prof. dr. Žgeča zaradi ustavljenega 
avtobusnega prometa. 

VII. Tov. Grogl je na kratko poročal o 
prednjačkem tečaju v Ptuju ter članstvo na* 
vduševal za delo v Sokolu. 

Sklenilo se je, da se bo vršilo prihodnje 
zborovanje meseca aprila zopet pri Sv. Le* 
nartu. 
Fr. Golež, preds. Josip Golob, tajnik 

+ SLOVENJGRAŠKO UČITELJSKO 
DRUŠTVO je zborovalo v soboto 14. febru* 
arja 1931. v slovenjgraški osnovni šoli po sle* 
dečem dnevnem redu: 

1. Predavanje prof. dr. Žgeča »O potrebi 
spolne vzgoje«. 2. Obravnava došlih dopisov, 
3. Poročilo o seji širjega sosveta (tov. gdč 
Gobec). 4. Razgovor o eventuelni tuziji slo* 
venjgraškega in šoštanjskega učiteljskega 
društva. 5. Slučajnosti. 

Navzlic skrajno slabemu vremenu in ve* 
likim snežnim zametom se je zborovanje ude* 
inžilo 2.7 članov(ic), t. j . 64% iz islovenjgra* 
škega okraja, od šoštanjskega društva žal ni 
bilo nobenega člana. Vsleei več kot 2 urne 
zamude vlaka se je pričelo zborovanje meste 
ob 11. uri dopoldne šele ob 1 uri popoldne. 

Predsednik tov. Leopold Kopač je uvo* 
doma pozdravil vse navzoče člane(ice), pred* 
vsem pa predavatelje in prvoboritelje moder* 
ne vzgoje in pouka gg. prof. dr. Žgeča iz Ma= 
ribora, sreskega šolskega nadzornika g. M 
Grmovška, slovenjgraškega župana g. dr. A 
Bratkoviča ter novopristopivšo tovarišico 
gdč. Kallat Štefko iz Št. Janža, kateri je želel 
mnogo uspeha in zadovoljstva na njenem 
prvem službenem mestu. Iz službe izstopivši 
tovarišici in odbornici (blagajničarki) Zorki 
Rozmanovi pa je čestital k poroki. Nadalje 
je omenil, da se je skupno s tov. Mrovljetom 
poklonil v imenu učiteljskega društva g. banu 
dr. Marušiču o priliki njegovega poseta v 
Slovenjgradcu ter mu je gospod ban naročil, 
naj sporoči svojim tovarišem(icam) na prvem 
društvenem zborovanju, da čakajo učiteljstvo 
važne naloge in posli zlasti pri »Sokolu kra* 
ljevine Jugoslavije« in v kmetijstvu. Učitelj* 
stvo.naj se v čim večjem številu udeleži raz* 
nih tečajev, ki se bodo tozadevno vršili, da 
se usposobi za uspešnejše delovanje pri »So* 
kolu« in v raznih kmetijskih ustanovah. — 
Dotaknil se je tudi kritike in očitkov, izne* 
šenih na prvi seji banskega sveta ter »spo* 
menice«, objavljene v obrambo učiteljstva. 
Napram osebam, ki ne poznajo ali pa nočejo 
poznati dela učiteljstva, bo isto čuvalo ugled 
svojega stanu najbolje na ta način, da ostane 
mirno in solidarno ter vrši svoje delo krepko 
dalje po začrtani poti! 

Župan slovenjgraški g. dr. Bratkovič je 
nato pozdravil zbrano učiteljstvo ter mu že* 
lel obilo uspeha pri zborovanju. , Ugotavlja, 
da se je učiteljstvu, ki je prvi vzgojni faktor 
naroda, na prvem zasedenju banskega sveta 
godila velika krivica, saj je vedno z navduše* 
njem doprinašalo tudi izven šole v skrajno 
slabih okoliščinah največje žrtve domovini na 
oltar. Zato bi pač bilo na mestu, da bi se 
njegovo kulturno delo ne podcenjevalo, am* 
pak pravilno cenilo, upoštevalo in čuvalo 
ugled stanu, ki dela ne samo ».. . kar veleva 
mu stan, kar more . . . « ; saj vidimo ravno uči* 
teljstvo na vseh odgovornih in dela polnih 
mestih v raznih nacionalnih, kulturnih ter 
humanitarnih in gospodarskih organizacijah. 
— Učiteljstvo se v polni meri zaveda svojega 
idealnega poslanstva med narodom! Narod 
z učiteljstvom raste, se razvija in jača, a e 
učiteljstvom tudi lahko nazaduje — pada! 

Za tople in spodbujajoče besede gospo* 
da dr. Bratkoviča se predsednik tov. Leopold 
Kopač v imenu vseh tovarišev(ic) iskreno 
zahvali. 

1. Sledil je referat g. prof. dr. Žgeča »O 
potrebi spolne vzgoje«. V skoro poldrugo 
uro trajajočem velezanimivem predavanju, 
kateremu je sledilo učiteljstvo s pozornostjo, 
je predavatelj orisal na podlagi iz življenja 
vzetih dogodkov potrebo seksualne vzgoje, 
ki je v sodobni pedagogiki najvažnejše vpra* 
sanje. — Tov. predsednik se je predavatelju 
v imenu navzočih najtopleje zahvalil. 

2. Tajnik tov. Rajko Iglar je prečital vse 
došle dopise (Priporočal1 se je pristop k »Sa* 
mopomoči za otroke učiteljev [i c]). 

Soglasno sta bila sprejeta sledeča sklepa 
društva: 

1. Slovenjgraško učiteljsko društvo izjav* 
lja popolno solidarnost z vsemi sklepi pover* 

jeništva in se strinja z njegovo »spomenico« 
izdano v obrambo učiteljstva. 

2. V zvezi z dopisom pov. UJU Ljublja 
na, štev. 513/30.*31., od 20. decembra 1930. s 
poveri delo stalnega(e) referenta(inje) o pro 
svetnem delu za okraj tov. Zehrerju in tova 
rišici Arnuševi. 

3. Poročilo o seji ožjega sosveta po\ 
UJU v Ljubljani je podala tov. Gobec. Na 
vzoči tovariši(ice) so z zadovoljstvom vzel 
na znanje delo v ožjem in širjem sosveti 
ljubljanskega poverjeništva. 

4. Glede fuzije s šoštanjskim učiteljskin 
elruštvom se sklene, da se priredi par skup 
nih zborovanj. Na podlagi teh se bo ugoto 
vilo ali je fuzija potrebna ali ne. — Prihodnj 
zborovanje se bo vršilo v soboto 18. april 
t. 1. v Slovenjgradcu. — Vsled odhoda neka 
terih tovarišev na vlak se je zborovanje pred 
časno zaključilo ob 15 V, uri. 

5. Po zborovanju so se zbrali v zbornic 
tukajšnje osnovne šole še ostali tovariši(ice' 
nakar je prof. Žgeč nadaljeval z drugim de 
lom svojega obsežnega predavanja: »Nevai 
nosti v pubertetni dobi, če seksualna vzgoj; 
ni bila pravilna«— Predavatelj je žel tudi z: 
ta del predavanja splošno odobravanje! 
Kopač Leop.. preds. Iglar Raiko. tainik 

meren načrt za prosvetno delovanje, kako 
že itak to zahteva zadevni nedavni odlok šol 
skih oblasti. Za poročevalca o vsem prosvet 
nem delu pa se soglasno izvoli tov. Šega Fran 

Soglasno je bil sprejet tudi predlog, di 
se priredi koncem leta na Gomilskem skup 
na šolska razstava in telovadni nastop šolski 
mladine in obenem sokolske dece. 

Nato je podal tov. Kneisel, ki je bil po 
slan kot delegat Savinjskega učiteljskega dru 
štva na sejo širjega sosveta UJU v Ljubljano 
izčrpno poročilo o poteku te seje. Pre 
čital je tudi spomenico, katera je bila sogla 
sno odobrena. i 

Nato je bil izvoljen nov društveni odbor 
predsednik tov. Jos. Jarh, podpredsednik tov 
Julij Sevnik, tajnik tov. Lado Kneisel, bla 
gajničarka tov. Mara Puncerjeva, odborniki 
tov. Lojze Lušin in tov. Aleksander Sfiligoj 
namestnika tov. Ivan Urek in te>v. Mara Lav 
ričeva, pregledovalca računov tov. Franje 
Šega in tov. Lojze Lušin. 

Sledilo je nad vse zanimivo predavanji 
tov. Šege o učnih metodah pri raznih pred 
metih. «■ 

Prihodnje zborovanje se bo vršilo dni 
11. aprila 1931. na Gomilskem; če je pa ta dat 
prost, 'pa dne 18. aprila 1931. 
J. Jarh, predsednik. Kneisel Lado tainik 

+ ZBOROVANJE SAVINJSKEGA 
UČITELJSKEGA DRUŠTVA ZA VRAN« 
SKI OKRAJ, združeno z občnim zborom, se 
je vršilo dne 5. februarja 1931. na osnovni 
šoli na Gomilskem. 

Od 33 vpisanih članov je bilo navzo* 
čih 26. 

Tov. predsednik je uvodoma pozdravil 
vse navzoče, posebno novodošlo tov. Marijo 
Velišček in ji želel mnogo uspeha na novem 
mestu. Nato je prešel na dnevni red. Preči* 
tal je zapisnik o lanskem občnem zboru, ki 
se je odobril. 

Sledilo je poročilo tajnika, nato pa bla* 
gajniško poročilo, ki ga je podala tovarišica 
Puncerjeva. 

Blagajna izkazuje koncem meseca janu* 
arja: dohodkov 104974 Din, izdatkov 845'80 
Din., čistega 20394 Din. Pri poštni hranilnici 
dohodkov 369494 Din, izdatkov 245040 Din, 
čistega 124454 Din. Čistega v blagajni 
20394 Din, čistega *pri poštni hranilnici 
124454 Din. Skupno 144848 Din. Računi so 
vsi v vzornem redu. 

Dopisi: a) Pov. UJU Ljubljana: Učitelj* 
ska samopomoč za otroke. Predlagan je bil 
tov. Sfiligoj, da agitira in pridobi čim več 
članov za to ustanovo. 

b) '»Prosveta«. Glede prosvetnega dela 
med učiteljstvom se je slklenilo, da napravi 
vsak domači učiteljski zbor za svoj kraj Dri* 


